



المخلص باللغة العربية

أبدأ بمقدمة بسيطة لتوضيح الموضوع ، فالبحث (الفلسفة التطبيقية و المنظور النسوي للأخلاق) دراسة تحليلية في الفلسفة التطبيقية .

فلا شك أنه لا غني لنا اليوم عن الفلسفة في سمتها التطبيقية ، فإننا و لا شك نعيش اليوم عصر التحديات فكما تقدم الوقت و تعقدت التحديات بفعل التقدم العلمي و التكنولوجي و ما نتج عن ذلك من تحديات أخلاقية تواجهنا بشكل يومي في حياتنا العامة ، إن الأخلاق التطبيقية The Applied Ethics هي أحد الفروع الرئيسية الهامة للفلسفة التطبيقية The Applied Philosophy حيث توجد في كل عصر و تكون علي إستعداد دائم لمواجهة تحديات هذا العصر و التعامل معها ، كما أن الفلسفة النسوية ولاشك هي الأخرى أحد الفروع الهامة للفلسفة التطبيقية ، فإننا في هذا البحث سوف نوضح دور الفلسفة الأخلاقية النسوية في سمتها التطبيقية و ذلك للتعامل مع التحديات الأخلاقية في عصرنا الحالي .

حيث يوجد بعض الفلسفة الذين ينتمون إلي الفكر الفلسفي النسوي و منهم الفيلسوفة الأخلاقية فرجينيا هيلد و التي تحاول من خلال نسقها الأخلاقي النسوي في جزء النظري منه إلي تحرير الفلسفة الأخلاقية النسوية من المركزية الذكورية و الإقصاء الأخلاقي النسوي و ذلك إنتقال إلي الجزء التطبيقي من هذا النسق الأخلاقي المتمثل في الإستقصاء الأخلاقي النسوي ، و هذا النسق المعروف باسم (أخلاق العناية) و تطبيق هذا النسق لمواجهة المشكلات الواقعية مثل العنف و الإرهاب سواء داخل المجتمع أو علي صعيد دولي و أيضا في مجالات أخرى إقتصادية و سياسية وغيره .

كما تعرضنا بالتحليل إلي النسق الأخلاقي التطبيقي عند الفيلسوفة الأخلاقية النسوية فيليبيا فوت و مراحل إنتقالها من الفضائل الأخلاقية إلي الفلسفة التطبيقية عن طريق إستخدام عقيدة التأثير المزدوج Doctrine of double effect ، و ذلك لإيجاد حلول للمشكلات الأخلاقية في عصرنا الحالي مثل الإجهاض الطبي و القتل الرحيم و مشكلات أخلاقية أخرى مثل مشكلة الحياة و الموت .

Abstract in English

I begin with a simple introduction to clarify the topic. The research (Applied Philosophy and the Feminist Perspective on Ethics) is an analytical study in applied philosophy.

There is no doubt that philosophy in its applied aspect is indispensable to us today. We are undoubtedly living today in an era of challenges. As time advances and the challenges become more complex due to scientific and technological progress and the resulting ethical challenges that face us on a daily basis in our public life, applied ethics The Applied Ethics is one of the main important branches of The Applied Philosophy, as it exists in every era and is always ready to face the challenges of this era and deal with them. Feminist philosophy is also undoubtedly one of the important branches of Applied Philosophy. In this research, we will clarify The role of feminist moral philosophy in its applied aspect in order to deal with the ethical challenges of our current era.

There are some philosophers who belong to feminist philosophical thought, including the moral philosopher Virginia Heald, who tries, through her feminist moral system in the theoretical part of it, to liberate feminist moral philosophy from patriarchal centrality and feminist moral exclusion, and that is a transition to the practical part of this moral system. Represented by feminist moral inquiry, this system known as (the ethics of care), and the application of this system to confront realistic problems such as violence and terrorism, whether within society or on an international level, as well as in other economic, political, and other fields.

We also analyzed the applied moral system of the feminist moral philosopher Philippa Foot and the stages of her transition from moral virtues to applied philosophy by using the doctrine of double effect, in order to find solutions to the moral problems of our current era, such as medical abortion, euthanasia, and other problems. Another moral, such as the problem of life and death.